
 
 

 

 

Informace občanům obce 

Svésedlice 

září a říjen 9 a 10/2023 

Milé sousedky, milí sousedé, 

koncem měsíce srpna se nejen naší obcí prohnala bouře. Tato 

bouře napáchala bohužel nenávratné škody. Jak jste si mohli 

všimnout, tak na návsi došlo k vyvrácení letitého stromu  

a tento při pádu zlomil vánoční stromeček. Dobrou zprávou je, 

že vánoční stromeček budeme zdobit i v letošním roce, a to  

2. prosince. Po napáchaných škodách jsme započali s úklidem 

- v první řadě polámaných větví a všeho možného po vsi. Do 

této akce se zapojili někteří zastupitelé a spoluobčané, kteří 

měli čas a chuť přiložit ruku k dílu. Vzrostlý strom v parku jsme 



 
 

si uklízeli svépomocí. Děkujeme panu Petru Berkovi za pomoc 

s manipulátorem a panu Ing. Miloši Spurnému za bezplatnou 

výpomoc jeřábem. Dále jsme pozvali arboristu Ing. Maška, 

který provedl výchovný řez a ořez polámaných a suchých 

větvích na katalpě a dalších stromech v parku.  

Pro rok 2024 máme příslib dotace v rámci cca MAS Bystřička 

na revitalizaci veřejného prostranství ve výši 1,350 mil. Kč. Pro 

tuto příležitost jsme oslovili několik architektů k předložení 

cenové nabídky na návrh řešení celé lokality návsi, do které 

patři. Vznik podélných parkovacích stání podél potoka. Oprava 

mostu plus případná výměna zábradlí podle aktuální normy. 

Modrozelená infrastruktura = odvod vody přes však do 

potoka. Modernizace a prostorový přesun veřejného 

osvětlení. Byl zmíněn přístřešek nebo případný baldachýn nad 

potokem. Zastupitelstvem byla schválena nejnižší podaná 

nabídka od Ing. arch. MgA. Lukáše Blažka z Ječmen studio  

a budeme se těšit na návrh řešení tohoto úkolu. 

 

Brigády na hřišti 

V pátek 20. října proběhla brigáda č. 18 na hřišti. Na této 
brigádě byla zřejmě jedna z největších účastí v rámci 
„pátečních“ brigád, a to rovných 14 mužů, jedna žena ‚ 
a několik dětí, které přišly podpořit své rodiče. Opět jsme se 
snažili zvelebovat a budovat, co jen šlo. Díky hojné účasti šla 
práce nad míru od ruky. Plány do konce roku na hřišti jsou 
jasné - dokončit zázemí. Pro příští rok je v plánu menší dětské 
hřiště s houpačkou a pružinovým houpadlem. Vedle dětského 
hřiště by mělo vzniknout ohniště, kde si budeme moct opéct 
něco dobrého. V průběhu měsíce září a října došlo ke 
zhotovení betonové plochy pro potřeby požárního sportu. 



 
 

Tuto plochu bychom v příštím roce rádi rozšířili. Umístíme zde 
koš na basketbal a probíhá i diskuze ke zhotovení tenisové zdi 
tak, aby si tam naši tenisoví talenti mohli zajít zahrát. 
Jelikož hřiště dostává čím dále lepší kabát, tak by byla škoda 
jej více nevyužít. Proto jsou na příští rok v plánu i větší akce. 
V měsíci květnu bude po letošní odmlce na programu zábava, 
a to v pátek 24. 5. 2024. Když už byla řeč o tom lepším kabátu, 
tak na této akci bude hrát kapela Kabát Tribute, doplní je 
Divokej Bill Revival. Začátek akce bude patřit kapele Joys from 
Lost. Tradičně se dočkáme fotbalového utkání a určitě 
 i hasičské soutěže. Možná se z důvodu většího prostoru 
přesunou na hřiště i některé akce, který probíhaly na obecním 
dvoře nebo u hospody. A kdo ví, třeba se dočkáme i nějaké 
nové akce nebo si připomeneme Pohádkový les. To už je 
otázka na spolky a nebo nás, tedy obec jako pořadatele. 
 

Lubomír Konar, starosta obce 

Úprava úředních hodin 

Oznamujeme, že do konce listopadu došlo k úpravě úředních 
hodin. 

Úterý    9:00 - 11:00 

Středa    15:00 - 17:30 

Pátek    9:00 - 11:00 

V případě potřeby je možné dohodnout individuálně návštěvu 
v kanceláři obecního úřadu. 

Lubomír Konar     737 624 238 

Lucie Hořavová, účetní    739 674 665 

 



 
 

Článek z novin Velké Bystřice - 

PŘEDSTAVUJEME OBCE MIKROREGIONU 

BYSTŘIČKA 

První starostka na Moravě pocházela ze Svésedlic 
 
Víte, že vůbec první starostka na Moravě byla ze Svésedlic? 
Ludmila Zatloukalová – Coufalová se do čela samosprávného 
sboru postavila v roce 1931. „V loňském roce obdržela za své 
celoživotní zásluhy státní vyznamenání,“ upozorňuje nynější 
starosta obce Lubomír Konar. A jak se obci daří dnes? Také  
o tom mluví v následujícím rozhovoru.  
 
Čím jsou podle Vás Svésedlice ještě výjimečné? V obci jsou 
dva spolky Sbor dobrovolných hasičů a Klub českých turistů 
 a máme i řadu nadšených spoluobčanů, kteří jsou ochotni se 
ve svém volném čase sejít a pracovat na zvelebení obce.  
V posledních letech se totiž pravidelně scházíme při 
dobrovolnických brigádách a myslím si, že je to na obci i vidět. 
Rád bych jim za jejich obětavost poděkoval. 

Jste rodák, jak se Vám ve Svésedlicích žije? 
Žiji tady od narození a přirostly mi k srdci. Vnímám, že se obec 
neskutečně posunula kupředu, a to nejen počtem obyvatel 
nebo tím, jak vypadá. Vzhledem k její velikosti, necelý třem 
stovkám obyvatel, tu máme jako občané nejen bohaté 
kulturní a společenské vyžití, ale také možnost navštívit 
obchod smíšeného zboží a hospůdku. Oboje provozuje obec.  
V rámci technické infrastruktury máme vlastní ČOV, nově 
vodovod a například i rozvod optického vlákna pro připojení 
na internet. 
 
 



 
 

Co v roce 2023 obec čeká, co důležitého se u vás chystá? 
V každém roce se v naší obci děje něco důležitého. Jednou se 
jedná právě o významnou kulturní či společenskou akci, jindy 
zase o akci investiční. V posledních letech u nás vyrostlo na 
několik desítek nových rodinných domů. Obec v nedávné 
době realizovala velice důležitý projekt, a tím byla stavba 
vodovodu. V letošním roce bychom rádi vybudovali zázemí na 
hřišti a v případě, že budeme úspěšní při žádosti o dotaci na 
místní komunikaci, tak i na tuto akci dojde řada. 

Jste součástí Mikroregionu Bystřička, má smysl být součástí 
takového spolku? A pokud to dává smysl, v čem konkrétně. 
Myslím si, že každá obec by měla být součástí takového 
sdružení obcí. Jako starostové obcí se pravidelně potkáváme. 
Řešíme společné problémy, které nám současná doba přináší, 
bavíme se o tom, co nás čeká, a snažíme se společnými silami 
najít řešení. U obce naší velikosti bychom možná některé 
projekty bez pomoci mikroregionu ani neměli šanci zvládnout 
a realizovat je. 
 

Termíny akcí 

Lampionový průvod     27. 10. 
Pokerový turnaj     24. 11. 
Zabijačkové hody     25. 11. 
Zasedání zastupitelstva    29. 11. 
Rozsvěcení vánočního stromu    2. 12. 
Vánoční dílničky     8. 12. 
Posezení s postaršími     9. 12. 
Šipkový turnaj      16. 12. 
  



 
 

Skupina kybernetických sil a informačních 
operací ve Svésedlicích 

V rámci mezinárodního cvičení „PATRIOTIC WORD 2023“ 

k nám do obce zavítali členové Armády české republiky  

a jednotka Skupiny kybernetických sil a informačních operací 

v rámci cvičení. Cvičení bylo zaměřeno zejména na činnosti 

informačních operací, civilně – vojenské spolupráce  

a psychologických operací. Cvičení mělo za cíl značně 

přiblížit reálnou situaci a nastavení dlouhodobé spolupráce 

mezi AČR, státní správou a místní samosprávou, která by byla 

nutná při řešení případných mimořádných událostí civilně – 

vojenského charakteru. Do dalších let jsou plánována 

podobná cvičení, kterých se rádi zúčastníme. 

 
  



 
 

Co se v roce 2022 událo, ale ještě jsme o tom 

nepsali….. 

Vážení manželé Vendula a Roman slavili letos roční výročí od 
jejich svatby. V roce 2022 proběhla první svatba v novodobé 
historii naší obce. O dřívější svatbě v moderních dějinách 
Svésedlic není dohledána žádná písemná zmínka. Ani nejstarší 
pamětníci takovouto událost nepamatovali. Byl to tedy 
výjimečný okamžik, který si zaslouží zajisté pozornost. První 
rok manželství je vždycky plný nových zkušeností a výzev. 
Manželé Doleželovi se s nimi vypořádali s grácií a sílou. Stejně 
tak jsem se s novou rolí oddávajícího musel vypořádat já sám. 
Paní Žaneta Čadová z Velké Bystřice, zkušená to matrikářka, 
která má za sebou několik stovek svateb mi v tomto byla 
velice nápomocná. Svatební obřad proběhl na obecním úřadě.  
V letošním roce to vypadá, že si od role oddávajícího dám 
pauzu, ale pro příští rok máme předběžně jeden termín 
rezervovaný…. 
Děkuji manželům Doleželovým za tuto zkušenost a přeji jim do 
společných let mnoho štěstí a vzájemné lásky. 
  



 
 

Svoz velkoobjemového, kovového a elektro 
odpadu 
16. 9. 2023 se v naší obci, opět po půlroce, konal svoz 
velkoobjemového, kovového a elektro odpadu zajištěný obci 
Svésedlice ve spolupráci s SDH Svésedlice. 

Místní borci si přivstali a v 8:00 místního času začali objížďku 
obce, zastavovali u každé připravené hromádky odpadu a vše 
poctivě naložili a zase popojeli dál. Jako každý půlrok,  
i tentokrát lidé vyhodili odpady nejrůznějších velikostí, tvarů  
a materiálů, počínaje starými gauči či matracemi a konče 
výplněmi dveří a okenními tabulemi. Nutno říct, že objem 
sesbíraného odpadu rozhodně nebyl nižší, než tomu bylo 
minule. 

Při minulých svozech se často stávalo, že lidé jsou nepoctiví  
a někteří chtěli nechat odvézt odpad, kteří nebyl přetříděný či 
který do "velkoobjemu" jednoduše nepatří, jako například 
stavební či nebezpečný materiál. Ukázalo se, že neúnavná 
agitace některých místních občanů vedla ke zlepšení situace  
a při tomto posledním svozu bylo vidět, že lidé už nechávají 
svážet jen to, co skutečně do "velkoobjemu" patří. 

Závěrečnou fázi letošního svozu představoval úklid na půdě 
staré školy, který prověřil schopnosti svozové čety. Bylo zde 
nepředstavitelné množství haraburdí. Všecko se to posbíralo  
a odvezlo. 

Za obec přiložili ruku k dílu mnozí zastupitelé, ale i občané  
z řad veřejnosti, jmenovitě: Lubomír K., Michal K. ml., Filip K., 
Martin R. a Ladislav V. Za SDH Svésedlice se podíleli Filip B., 
který svážel kovový a elektro odpad, a Patrik P. s Tomášem D., 
kteří prováděli třídění odpadu. Děkujeme rovněž Tiborovi B., 
jenž zapřáhl náklaďák a 2 plné kontejnery odpadu odvezl na 
sběrné místo. 



 
 

Všem patří díky za to, že svozu věnovali svůj čas a sílu. 

Martin Rotter 

 

Drakiáda 
Jako každý rok, i letos se na podzim ve spolupráci s MŠ 
Přáslavice konala v naší obci drakiáda. Na letiště nad obcí nás 
doprovodilo zachmuřené, ale docela teplé počasí 
doprovázené slušným větříčkem. Zeus, bůh počasí, nám 
namíchal krásný koktejl, který dával naději na dobrou dračí 
akci. 

Předpoklady se naplnily a na letiště dorazilo kolem stovky lidí 
a někteří tvrdí, že jich tam snad bylo ještě víc. Ve dvou 
ohništích plápolaly ohně, pekla se stovka špekáčků a na 
nebesích tancovaly desítky draků rozmanitých velikostí, barev 
a tvarů. 



 
 

Rozličné nápoje tekly proudem a všichni se bavili. Akce 
pozvolna končila ve chvílích, kdy se na obzoru objevil srpek 
Luny a světla s teplem ubývalo. 

Poděkování za spolupořádání této sešlosti patří všem 
organizátorům z MŠ Přáslavice, kteří zajistili několik soutěží 
pro ty nejmenší, a za naši obec významnou měrou přispěli 
Filip K., Roman D., Libor E., Martin R., Jitka S. a Vendula V. - 
také jím náleží vřelé díky. 

Na závěr děkujeme za návštěvu všem rodičům a dětem  
a doufáme, že za rok se nás na letišti sejde opět o chlup víc. 

Martin Rotter 

 

  



 
 

Setkání se seniory 

Dne 12. 10. 2023 v KD Svésedlice proběhlo v rámci projektu 

„Pro každého“ setkání našich seniorů se zástupci KRSOL 

(Krajská rada seniorů Olomouckého kraje) a MAS Bystřička 

(Místní Akční Skupina). Za KRSOL k nám přijela paní Milena 

Hesová a za MAS Bystřička paní Petra Andrýsková. Pozvání 

také přijal starosta obce pan Lubomír Konar.  

Paní Hesová představila našim seniorům řadu akcí a aktivit, 

které KRSOL pro seniory v našem kraji organizuje. Dotkla se 

také témat ohledně pomoci v nouzi, a to v oblasti sociální, 

zdravotní i finanční. Pohovořila i o možnostech vzdělávání 

seniorů jako je univerzita třetího věku nebo jiné vzdělávací 

programy pro různé oblasti života. 

Paní Andrýsková pohovořila o významu MAS Bystřička 

v našem regionu. Seznámila krátce všechny zúčastněné 

s projekty a mini projekty, které v našem regionu probíhají,  

‚a o snaze zapojení všech komunit do společenského života  

v obcích a také jejich vzájemného propojení. 

Našeho setkání se zúčastnila asi čtvrtina seniorů naší obce. 

Chtěl bych všem poděkovat za účast a věřím, že pro ně bylo 

toto setkání přínosem. Jsem přesvědčen, že se na různých 

akcích budeme scházet i v budoucnu a ve větším počtu, a že 

se nám společně podaří vytvořit dobré podmínky nejen pro 

kulturní a společenský život všech seniorů ve Svésedlicích.  



 
 

Na závěr bych chtěl také poděkovat vedení obce za součinnost 

a poskytnutí prostor v KD. Rovněž děkuji paní účetní za 

výpomoc při průběhu celé akce.  

S pozdravem a vyjádřením podpory Vaší komunitě ve všech 

aktivitách, 

Libor Eliáš, Komunitní pracovník Svésedlice 

Slavnosti vína 
I tento rok, dne 15. 9. 2023, proběhly v naší vesnici Slavnosti 

vína. V hospůdce U Lípy byl připraven rozmanitý výběr bílých 

vín a k tomu hektolitry burčáku. Počasí nám přálo a i přes 

pomalý rozjezd si na akci nakonec našlo cestu kolem 50 hostů. 

Litry alkoholu tekly jako řeka a lidé se dobře bavili, kéž by 

tomu bylo stejně tak i v roce příštím. Závěr akce ozdobila 

pestrá tombola. 



 
 

Poděkování patří hlavním sponzorům akce, Evženovi a 
Martině Pírkovým a rovněž všem ostatním pořadatelům  
i sponzorům tomboly. Nesmíme samozřejmě zapomenout na 
slova díků všem návštěvníkům.  

Martin Rotter 

Hospoda U Lípy 

Od čtvrtka 19. 10. lze v místním hospůdce platit 

bezhotovostně. Byl nainstalován platební terminál, stejně jako 

tomu je už více jak rok ve smíšeném zboží. Mysleli jsme i na 

různé akce, které se nekonají v hospodě. I na těchto akcích, 

které pořádá obec, bude umožněno platit bezhotovostně. 

Den          otevřeno od 

úterý  31. 10.     17.00 

čtvrtek  2. 11.     17.00 

neděle  5. 11.     17.00 

úterý  7. 11.     17.00 

čtvrtek  9. 11.     17.00 

sobota  11. 11.     17.00 

úterý  14. 11.     17.00 

sobota  18. 11.     17.00 

úterý  21. 11.     17.00 

čtvrtek  23. 11.     17.00 

pátek  24. 11. Turnaj poker   17.00 

sobota  25. 11. Zabijačkové hody  12.00 

úterý  28. 11.     17.00 

středa  29. 11.     19.00 

čtvrtek  30. 11.     17.00 

 



 
 

Moravská vlajka 

Možná jste si všimli, že bývá na obci vyvěšená nejen vlajka 

České republiky.  

Rád bych vás upozornil na významné dny pro naši zem 

Moravu. V neděli 1. října 2023 jsme si připomněli 613. 

výročí zvolení JOŠTA LUCEMBURSKÉHO (1351 - 18. 1. 

1411), markraběte moravského a markraběte 

braniborského, římským králem. Volba se konala 1. října 1410 

ve Frankfurtu nad Mohanem. Jošt byl velice obratným  

a ctižádostivým panovníkem evropského formátu.  

Z moravského hradu Špilberka v Brně vládl celé Svaté říši 

římské. Jeho náhlou smrtí vymřela moravská rodová větev 

Lucemburků po meči. Hrob římského krále a moravského 

markraběte se nachází v kostele sv. Tomáše na Moravském 

náměstí v Brně. Náš spolek Moravská národní obec si tuto 

výraznou osobnost moravských a evropských dějin pravidelně 

připomíná a vzdává jí úctu během programu každoroční 

slavnosti Den za Moravu. 

 

 

 

 

 

 



 
 

Ve státní svátek dne 28. října  si nepřipomínáme jen vznik 
Československé republiky v roce 1918, ale také svátek sv. 
ROSTISLAVA MORAVSKÉHO. Tento velkomoravský panovník  
z rodu Mojmírovců zvaný též jako Rastislav či Rastic vyslal 
mezi lety 862 až 863 poselstvo do Konstantinopole  
k byzantskému císaři Michalovi III. se žádostí o vyslání učitelů 
křesťanské víry: "Země naše je pokřtěna a není u nás učitele, 
který by nás vedl, vzdělával a vyložil nám svaté knihy. Neboť 
nerozumíme ani řeckému, ani latinskému jazyku... I pošlete 
nám učitele, kteří nám mohou vyložit slova knih i jejich 
význam..." (Život Konstantina Filosofa, kap.XIV.)  

Zásluhou této zvláštní kulturně - politické misie vedené 
Konstantinem Filosofem a opatem Metodějem se Morava 
stala kolébkou slovanské knižní vzdělanosti. 

Ve dnech 29. a 30. října 1994 byl velkomoravský panovník 
Rostislav pravoslavnou církví v Prešově a v Brně slavnostně 
kanonizován. Svatý Rostislav je společně se svatými bratry 
Cyrilem a Metodějem uctíván jako patron země Moravy  
a jejího lidu.   

Stanislav Blažek, jednatel iniciativy "Osobnost Moravy" 

 

 

  



 
 

  



 
 

Anketa pro obyvatele obce Svésedlice 

Vážení občané Svésedlic,  

našim cílem je zlepšit a zkvalitnit život svých občanů, resp. 

rodin, ve všech životních fázích. Je pro nás důležité, aby se  

u nás dobře a spokojeně žilo a zajímá nás, co Vám, občanům 

obce, chybí. Proto nám pomůže, když vyplníte tento anonymní 

dotazník. Získanými podněty se budeme zabývat. Jednak na 

zastupitelstvu vybereme ty podněty, které bude moci obec  

v příštích letech realizovat a rovněž v rámci projektu "Pro 

každého" budou podpořeny zajímavé nápady a podněty  

s podporou komunitního pracovníka. Víme, že už několikrát 

podobné ankety probíhaly a nadále probíhat budou, ale Vaše 

tipy na zlepšení života v obci jsou pro nás velmi důležité  

a cenné.  

Dotazník můžete vyplnit v on-line podobě na webových 

stránkách obce. Na webových stránkách obce najdete tento 

dotazník ve formátu PDF, který si můžete vytisknout, vyplnit  

a poté odevzdat do schránky na obecním úřadě. Pokud 

nemůžete využít ani jednu z těchto možností, bude několik 

výtisků k dispozici v místním obchůdku. 

Prosíme o vyplnění dotazníku do pátku 17. 11. 2023.  

O výsledcích budete informováni na veřejném projednání, na 

webových stránkách obce a ve zpravodaji.  

Velmi děkujeme za Váš čas a ochotu spolupracovat! 

Libor Eliáš, Komunitní pracovník Svésedlice 



 
 

 

   



 
 

  



 
 

Pořízení změny územního plánu č. 1 

K aktuálně platnému územnímu plánu, který nabyl účinnosti 21. 
9. 2018, bylo požádáno na Magistrát města Olomouce o pořízení 
změny územního plánu obce Svésedlice. Pořízení změny bylo 
vyvoláno místním spoluobčany a obec stanovila termín, do kdy 
bude přijímat žádosti o změnu. Celkem bylo na obec doručeno 
pět podnětů od našich spoluobčanů. Jde o rozšíření stávajících 
lokalit, ale také o žádosti vzniku nových zastavitelných ploch. 
Toto jsme řešili na podzim roku 2021 a předali na Magistrát 
města Olomouce datovou schránkou. 

Obec nyní jako žadatel pořízení změny územního plánu bude 
muset začít spolupracovat s architektem, který nakreslí  
a navrhne změnu územního plánu. Návrh na pořízení změny 
Územního plánu obce Svésedlice dorazil od Magistrátu města 
Olomouc v říjnu letošního roku, tedy po více jak dvou letech od 
zaslané žádosti ze strany obce. 

Zároveň je nutné prověřit, zda je v obci dostatečná kapacita 
občanské vybavenosti a technické infrastruktury pro případné 
nové plochy bydlení dle metodiky Ministerstva pro místní rozvoj 
„Vyhodnocení potřeby zastavitelných ploch“. Kompletní znění 
metodiky naleznete na www stránkách MMR. 

Zastupitelé na posledním zasedání schválili a určili v souladu  
s § 6, odst. (5), písm. f) stavebního zákona, mě samotného 
zastupitelem pro spolupráci s pořizovatelem Územního plánu 
obce Svésedlice.  

Obec podává návrh na vyhotovení nebo změnu územního plánu. 
Obec je tedy žadatel. Pořizovatel je pro nás Magistrát města 
Olomouce, který zajišťuje procesní stránku, například projednání 
návrhu s dotčenými orgány a veřejností a dohlíží na zákonnost 
územního plánování. Zpracovatel je projektant, který tvoří 
textovou a grafickou část územního plánu a odpovídá za odborné 
řešení. 

Lubomír Konar, starosta obce 


